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    محمدصادق عابديني
از ميان عکس هاي منتشر ش�ده از حادثه تروريستي 
چهارش�نبه در تهران، دو عکس بازتاب ه�اي زيادي 
داشته است. ابتدا عکسي از نيروهاي امنيتي با لباس 
شخصي که اسلحه در دست در حال عمليات هستند 
و ديگري عکس�ي ک�ه از آن به عن�وان عکس وحدت 
و همدلي نيز نام برده ش�ده که در آن ني�روي پليس، 
لباس شخصي، آتش نشان و عکاس در کنار هم در حال 
انجام وظيفه ديده مي ش�وند. اين دو عکس را عرفان 
کوچاري، عکاس خبره و حرفه اي خبرگزاري تس�نيم 
گرفته اس�ت. کوچاري در گپ و گفت با »جوان« درباره 
اين دو عکس و اتفاقات آن روز توضيحاتي داده است. 

      
چهارش�نبه چ�ه ش�د و 
چطور س�ر از بهارس�تان 

درآوردي؟
حدود ساعت 10:30 صبح بود 
كه از حادثه باخبر شديم، ولي 
از آنجايي كه تصور نمي كرديم 
چنین گستردگي پیدا كند و 
همچنین اجازه عکاس��ي از مقابل مجلس داده نمي شود، 
گفتیم حتماً به سرعت قضیه فیصله پیدا مي كند، اما حدود 
10 دقیقه بعد متوجه شديم اوضاع جدي است. بلافاصله 
من و دو نفر ديگر از عکاسان خبرگزاري به سمت بهارستان 
اعزام شديم. وقتي رسیديم بهارستان را بسته بودند، ولي 
تلاش كرديم خودمان را به نزديک ترين محلي كه مي شد 

از آنجا عکاسي كرد، برسانیم. 
فکر کنم روبه روي ساختمان مراجعات مستقر 

شده بوديد!
جايي مستقر شديم كه فکر مي كرديم امن است، ولي يکي 
از افرادي كه در محل بود گفت اينجا نمانید چون از طبقه 
چهارم ساختمان به اينجا تیراندازي مي شود، وقتي به پشت 
س��رم نگاه كردم جاي دو گلوله روي ديوار بود و مقداري 
خون هم روي زمین ريخته شده بود كه مشخص بود قبل 

از ما كسي آنجا گلوله خورده است. 
بع�د از فهميدن اي�ن موض�وع در همان جاي 

ناامن ماندي؟
بله مانديم و شروع به عکاس��ي كرديم، آنجا به خاطر 
اينکه در تیررس تروريس��ت ها بود كام��لًا ناامن بود، 
براي همین كساني كه مي خواستند از آن منطقه عبور 
كنند بايد سرشان را خم و به سرعت عبور مي كردند. 
عکس دو مأمور امنیتي را كه بعد خیلي هم مش��هور 

شد، آنجا گرفتم. 
آنها به سمت س�اختمان مجلس مي رفتند که 

عکس شان را گرفتي؟
 آن دو مأمور داشتند به سمت ساختمان ارشاد مي رفتند 
چون از آنجا مي شد بهتر به ساختمان مجلس تسلط داشت 
و تیراندازي كرد. يکي از افرادي كه در آن محل بود، گفت 
دقیقاً حس ك��رده كه تیر از نزدي��ک صورتش عبور كرده 
است. به نظرم آن مأموران از جان گذشتگي و ايثار كردند تا 

بتوانند از آنجا كه در تیررس بود، عبور كنند. 
علاوه بر اين عکس، عک�س ديگري هم داري 
که بسيار مورد توجه قرار گرفته و نماد همدلي 

مردم ايران شده است!
بله دومین عکس��ي اس��ت كه از آن حادثه گرفته بودم و 
مشهور شد. قبل از اينکه درباره آن عکس صحبت كنم بايد 
از ايثار آتش نشان ها بگويم كه براي رساندن نردبان دقیقاً از 
وسط معركه درگیري عبور مي كردند و آنقدر سرعت عمل 
داشتند كه حتي برخي از آنها وقت نکرده بودند كلاه ايمني 
به سرش��ان بگذارند، گويا »وجعلنا« مي خواندند و وسط 

میدان مي آمدند. 
آن عکس هم به نظرم نشان داد كه همه با هم و در كنار هم 
هستیم و حس وحدتي در آن بود. اين عکس بازتاب هاي 
زيادي داشت و فکر مي كنم بعد از انتخابات كه كمي فضاي 
كشور حزبي ش��ده بود، اين دو عکس نشان داد كه چقدر 

میان مردم وحدت وجود دارد. 

خودت فکر مي کردي عکس هاي�ت از حادثه 
تروريستي تا اين حد با استقبال مردم روبه رو 

شود؟
من اين عکس را با جمله كوتاه »بغضي در گلو و شادي اندكي 
در قلب...« در اينستاگرامم منتشر كردم، بغضم براي اتفاقات 
ناگوار روز چهارشنبه و شادي ام براي وحدت و همدلي بود 
كه ش��اهد آن بودم. بیش از 250 كامنت براي اين عکس 
گذاشتند و 50 تا60 نفر هم برايم دايركت فرستادند و حتي 
شماره ام را پیدا كرده بودند و در تلگرام پیغام مي فرستادند 
و از حس خوبي كه در اين عکس ها وجود دارد، تشکر كرده 
بودند. وقتي به عکس پروفايل كساني كه اين پیام ها را داده 
بودند نگاه كني مي بیني چهره ش��ان به كساني نمي خورد 
كه مثلًا موافق نیروهاي امنیتي و لباس ش��خصي باشند، 
اما همین ها آمده بودند و از عملکرد نیروهاي امنیتي تشکر 

مي كردند، اين وحدت ملي ما را نشان مي دهد. 
تا کي در بهارستان ماندي؟ بعد از پايان عمليات 

تروريستي هم در محل حضور داشتي؟
تا حدود ساعت 17:30 در بهارس��تان بوديم، حتي به در 
مراجعات رفتیم و حمام خون��ي را كه ب��ه راه افتاده بود، 
ديديم، اما فقط به دوربین صداوسیما و شبکه خبر اجازه 
دادند وارد ساختمان شوند. ما هم نیم ساعت منتظر بوديم 
و رايزني كرديم، اما فايده اي نداش��ت و نیروهاي امنیتي 

اجازه ورود به ما ندادند. 
عکس هايت تأثيرشان را گذاشته اند و به نظرم 
هر روز تأثيرشان هم بيشتر مي شود، به عنوان 
ع�کاس خبري، درب�اره تأثي�رات اجتماعي و 

سياسي عکس ها بگو؟
از اول تاريخ عکاسي عکس هايي بوده اند كه باعث خبر سازي 
و تاريخ سازي شده اند حتي سرنوش��ت يک ملت را تغییر 
داده اند، مثل عکس ش��لیک گلوله به سر يک ويت كنگ 
يا عکس هايي كه از س��ربازان امريکايي در ويتنام منتشر 
و باعث شد جنگ در ويتنام زودتر به پايان برسد. همیشه 
عکس ها تأثیرات خود را داشته اند. يکي از عکس هاي خودم 

نیز قبل از اين خبرساز شده بود. 
کدام عکس؟

عکسي بود از يک تصادف روبه روي بیمارستان سجاد، تنها 
عکاسي كه آنجا بود من بودم، حتي رئیس بیمارستان هم 
به صحنه تصادف آمده بود، اما مي گفت نمي توانیم از نظر 
قانوني مصدوم را به داخل بیمارس��تان ببريم كه بعد از آن 
اعتراض شد و قضیه در مجلس مطرح شد، وزير توضیحاتي 
داد، بخش خب��ري 20:30 به ص��ورت پرون��ده اي به آن 
پرداخت. البته هیچ كدام هم به نتیجه مؤثري نرس��ید، اما 

همان عکس تأثیرش را گذاشت. 
درب�اره حادثه تروريس�تي مجلس ش�وراي 
اسلامي و حضورت در محل اگر صحبتي مانده، 

بگو؟
 زماني كه آقاي جعفري دولت آبادي آمدند عکاسي را ممنوع 
كردند. به نظرم نیروهاي امنیتي بايد بیشتر به عکاس هاي 
رسانه ها اطمینان كنند و اجازه دهند اين لحظه ها ثبت شود، 
حتي اگر انتشارش منوط به اجازه از مقامات امنیتي باشد. 
به نظرم بايد تلاش هاي انجام شده براي ايجاد امنیت ثبت 
شود. اگر همین چند عکس از وقايع مجلس شوراي اسلامي 
منتشر نمي شد، آيا اين حمیت ملي در چنین شکلي به وجود 
مي آمد؟ ما همه سرباز نظام هس��تیم و در راستاي اهداف 
كشور كار مي كنیم، نیروي امنیتي با تفنگش خدمت مي كند 

و تفنگ من عکاس هم دوربینم است.

     محمد صادقي
جمع�ه ش�ب، اج�راي يک�ي از ش�رکت کنندگان مس�ابقه 
ارجاع�ات  داراي  خندوان�ه  برنام�ه  در  خنداننده ش�و 
غيراخلاق�ي بود ک�ه ب�دون ممي�زي از تلويزيون پخش ش�د. 
يکي از شركت كنندگان در مسابقه استندآپ كمدي برنامه خندوانه، از 
الفاظي استفاده كرد كه به رغم دوپهلو بودن كاملًا فحواي غیراخلاقي 
داشت و همین مسئله باعث خنده حضار و تشويق وي از سوي رامبد 
جوان شد. برنامه تلويزيوني خندوانه كه از شبکه نسیم پخش مي شود، 
مسابقه استندآپ كمدي برگزار مي كند. خنداننده شو كه بخش اصلي 
اجراي »خندوانه« را در شب هاي ماه مبارك رمضان به خود اختصاص 
داده، محلي است براي انتخاب بهترين اجراكننده هاي استندآپ از 
میان شركت كنندگان مردمي كه بعضاً پیش از حضور در تلويزيون نیز 
در زمینه استندآپ كمدي تجربه اجرا و انتشار ويدئو در شبکه هاي 
اجتماعي داشته اند. چهارشنبه شب به رغم اينکه احساسات مردمي به 
خاطر حادثه تروريستي در تهران برانگیخته شده بود و انتظار عمومي 

اين بود كه حداقل براي يک شب كه ش��ده اجراي برنامه اي كمدي 
از تلويزيون به تعويق بیفتد، برنامه خندوانه و مسابقه خنداننده شو 
از تلويزيون پخش ش��د و دو روز بعد نیز اين برنامه نش��ان داد كه به 
جامعه مخاطبانش كم توجه يا بي توجه است. گويا بحث ممیزي در 
شوخي هاي برنامه هاي اجتماعي و كمدي شبکه نسیم براي حفظ 
مخاطبان شبکه چندان جدي گرفته نمي شود، زيرا بارها پیش آمده 
اس��ت كه در برنامه »دورهمي« و اين بار نی��ز در برنامه »خندوانه« 
مسئله اي كه از نظر مخاطبان خارج از چارچوب هاي اخلاقي است به 

راحتي از آنتن شبکه پخش شده است!
اين براي نخستین بار نیست كه استندآپ كمدي برنامه خندوانه بايد 
با ممیزي روبه رو مي ش��د، اما در كمال تعجب اجراي آن بدون هیچ 
برخوردي از سوي مديران شبکه پخش ش��د. پیش از اين نیز يکي 
از شركت كنندگان مسابقه استندآپ كمدي به تمسخر هموطنان 
شیرازي دست زده بود كه به دلیل واكنش ها و انتقادها نسبت به آن، 
رامبد جوان مجبور شد از اهالي شیراز به خاطر آن شوخي عذرخواهي 
كند. رامبد جوان همچنین درباره اينکه چرا بعد از حملات تروريستي 
باز هم برنامه كمدي خندوانه پخش شد، در اينستاگرامش توضیح 
داد: قرار نیست نه تنها خندوانه بلکه هیچ رفتار روزمره ما تحت تأثیر 
بیرونى اين اتفاق قرار بگیره چون بديهیه كه تروريس��م در وهله اول 
قصدش ايجاد رعب و وحشت و به هم زدن نظم عادى زندگى جامعه 
است. پس همه مون با حفظ آرامش بايد ادامه بديم و با زندگى عادى 
و ايستادن در كنار هم قدرتمون رو نشون بديم. وي همچنین نوشت: 
لطفاً از دادن رأى به بچه ها غافل نشین و يادمون نره كه اين قسمت ها 

روزهاى پیش ضبط و آماده شدن. 

استندآپ کمدي با ارجاعات غيراخلاقي در خندوانه

 خاطره »شب قدر شعر«کسي حواسش نيست، خانواده ها مي بينند!
نشس��ت صمیمانه ش��اعران با رهبر انقلاب در نیمه ماه مبارك رمضان كه مصادف با 
ولادت فرخنده حضرت امام حس��ن مجتبي)ع( اس��ت، بي ترديد يکي از رويدادهاي 
فرهنگي بي نظیر در عرصه جهان است و هیچ نمونه اي را در مقايسه با آن نمي توان ذكر 
كرد. از اين رو اين شب را »شب قدر شعر« نام نهاده اند. اين مراسم غالباً لحظاتي قبل 
از اذان مغرب و عشا با حضور رهبر انقلاب حضرت آيت الله خامنه اي در جمع شاعران 
آغاز مي شود و سپس با نماز جماعت به امامت ايشان و صرف افطاري ادامه مي يابد تا 
به لحظات شعرخواني مي رسد. معمولاً در اين فاصله برخي شاعران از فرصت موجود 
استفاده كرده و تازه ترين كتاب هاي خود را تقديم كرده و از نزديک و بدون واسطه با 
رهبر انقلاب س��خن مي گويند. علاقه  رهبر انقلاب به ش��عر و ادبیات داراي سابقه اي 
بسیار طولاني و شنیدني است و پیشینه  چنین ديدارهاي اديبانه اي به سال هاي قبل از 
پیروزي انقلاب اسلامي و مجالست با نامدارترين شاعران شعر و ادب معاصر باز مي گردد. 
احاطه و اشراف ادبي رهبر انقلاب در سرايش شعر و همچنین در نقد ادبي نیز بر كسي 
پوشیده نیست و همین نکته نیز يکي ديگر از جذابیت هاي اين نشست هاست كه چه 
بسا بیان نکته اي از سوي ايش��ان تا مدت ها موضوع جالب و خاطره انگیز محافل ادبي 
مي باشد. در شب قدر شعر، شاعراني از تمام گوشه و كنار كشور فارغ از سن و جنس و 
قومیت و ساير مشخصه هاي فرهنگي و اجتماعي گردهم مي آيند تا سروده هاي خويش 
را عرضه كنند و همین تركیب متنوع نیز از ديگر ويژگي هاي اين نشست شاعرانه است. 
نکته ديگر در خصوص اين نشست ادبي توجه وافر رهبر انقلاب به شعرهايي است كه 
قرائت مي شود. هرچندگاهي اوقات زمان شعرخواني بیشتر از حد مقرر به درازا مي كشد، 
اما هیچ گونه آثار خستگي در رفتار و گفتار ايشان ملاحظه نمي شود و آنان كه حضور 
در چنین مراسمي را تجربه كرده اند به اين نکته واقفند كه اين جلسه مي تواند الگويي 

آموزنده براي حضور در مجالس ادبي و اشتیاق براي شنیدن شعر باشد.
*شاعر، نويسنده و پژوهشگر انقلاب اسلامي

  جواد محرمي
 آتش به اختيار، عبارتي اس�ت ک�ه رهبر معظم 
انقلاب نخستين بار چهارشنبه هفته پيش و تنها 
چند ساعت پس از حملات تروريستي تهران در 
ديدار دانشجويان از آن استفاده کردند؛ جمله اي 
که بار غافلگيرکنندگي نس�بتاً زيادي داش�ت. 
كلیدواژه »آتش به اختی��ار« در فضاي مجازي و 
رسانه اي با برداشت ها، تعابیر و تفسیر هاي متفاوت 
و حتي بعضي جاها مضحکان��ه و مغرضانه زيادي 
رو به رو شد. نمونه اين تفاس��یر يادداشت محسن 
كديور بود كه نوشته بود: »آتش به اختیار تشويق 
به اعمال خودس��رانه و تقابل منتقدان، با دولت و 
جمهوريت قلمداد شده است!« اين در حالي است 
كه اين كلی��دواژه دقیقاً معناي��ي برعکس چنین 
تفاسیري دارد، يعني كار بر مدار »آتش به اختیار« 
مکم��ل دولت اس��ت، يعني پیگی��ري آرمان ها و 
مطالبات به طور خودانگیخته و خارج از محدوده ها 
و حصارهاي ارگان ها و نهادهاي دولتي و رسمي و 
حکومتي. »آتش به اختیار« يعني اعتلا و ارتقاي 

انقلابي گري از سطح حاكمیتي به قله مردمي. 
رهبر معظم انقلاب طي سال هاي اخیر نسبت به 
نفوذ دشمن در دستگاه هاي كشور هشدار دادند 
و برخي اين هش��دارها را ج��دي نگرفتند، نفوذ 
بیش از هم��ه در مباحث و مراك��ز فرهنگي خود 
را نش��ان داده بود تا جايي كه ايش��ان در تحلیل 
شرايط، عبارت ولنگاري فرهنگي را به كار بردند، 
حالا اما ايش��ان از اخت��لال در دس��تگاه ها لب به 
گلايه گشوده اند: »گاهي اوقات احساس مي شود 
دستگاه هاي مركزي فکري و فرهنگي و سیاسي 
دچار اختلالند و تعطیلند.« اين اختلال سبب شده 
اين بار رهبر انقلاب صريح تر از قبل سخن بگويند: 
»همه  هسته هاي فکري، فرهنگي، عملي و جهادي 
هر كدام كار كنند؛ مستقل، آتش به اختیار باشند. 
البته قرارگاه مركزي دس��تور مي دهد اما چنانکه 
قرارگاه مركزي اختلال دارد، شما افسران جنگ 

نرم، آنجا آتش به اختیاريد.«
امام ام��ت درباره تف��اوت كار در فضاي مجازي 
و حقیقي هم س��خن گفته اند: »فضاي مجازي 
چیز خوبي است، فرصتي است اما كافي نیست. 
بعضي ها چسبیده اند به فضاي مجازي - توئیتر و 
مانند اينها- براي اينکه پیام هاي شان را برسانند، 
اين فاي��ده ن��دارد؛ تخاطب واقعي لازم اس��ت، 
میزگرد لازم است، سخنراني لازم است، نشريه 
لازم اس��ت، بحث هاي دو نفره و س��ه  نفره لازم 
است، جلس��ات تحلیل لازم اس��ت؛ اين جور با 

مخاطبان تان بنشینید و مانند اين كارها.« اما اين 
جمله كوتاه آتش به اختیاريد، فرمان يک فرمانده 
اس��ت كه به نوعي نسبت به كنش��گري برخي 

دستگاه هاي مركزي امید زيادي ندارد. 
رهبري معظم انقلاب همیش��ه باز ترين سخنان 
خود را در ديدار دانش��جويان بی��ان مي كنند و 
اين بار پس از ناامید ش��دن از خی��ل ژنرال هاي 
كت و شلواري، عبا و عمامه اي خطاب به آخرين 
امیدهاي ش��ان، عبارت آتش به اختیاريد؛ اعلام 
مي كنند، يعني منتظر دستور نباشید و حركت 
كنید. رهبري با اين فرمان جواز دادند بي اذن و 
بي بهانه حركت كنید و اين حركت مستلزم رشد و 
انديشه اي است كه تنها در روح عدالتخواه و خارج 

از مصلحت دانشجويان موجود است. 
  مطالبه رهبر انقلاب، نظارت بر مسئولان 

است
مسعود ده نمکي، كارگردان فیلم »اخراجي ها« در 
اين باره به »جوان« گفت: »سخنان رهبري معظم 
انقلاب همان تفس��یر س��خنان امام خمیني)ره( 
در وصیتنامه ايشان است كه جوانان حزب اللهي 
و انقلاب��ي را مخاط��ب قرار مي دهند و س��فارش 
مي كنند كه اگر كوتاهي از سوي نهادها، ارگان ها 
و دستگاه هاي مختلف دولتي و حکومتي مشاهده 
كردند، ساكت ننش��ینند و خود رأس��اً عهده دار 
وظیفه نظارتي باشند. معناي اين حرف اين است 
كه نسبت به انحراف، فس��اد، رخوت، بي عملي و 
بي عرضگي دستگاه هايي كه از بودجه هاي عمومي 
اس��تفاده مي كنند و علي القاعده بايد در خدمت 
مردم و آرمان هاي اصیل انقلاب باش��ند، منفعل 
نباشند. حضرت امام مي دانستند كه برخي مديران 
نهادها و مراكز مختلف دچار ضعف هستند و ضعف 
آنها همه دستگاه و سیستم را دچار اختلال مي كند 
و اگر قرار باشد دستگاه ها مختل شوند آرمان هاي 
مردمي كه هزين��ه داده اند و ش��هید داده اند پاي 

بي عملي اين مديران ذبح مي شود.« 
به عقیده كارگردان اخراجي ها حضرت امام)ره( 
حساس��یت جوانان انقلابي را ضامن زنده بودن 
و بقاي ارزش ه��اي انقلاب اس��لامي در جامعه 
مي دانستند، از اين منظر سخنان اخیر رهبر معظم 
انقلاب خیلي تازگي ندارد و ايشان فقط از عبارتي 
استفاده كرده اند كه تا به حال بي سابقه بوده است، 
موضوع امر به معروف و نه��ي از منکر در جامعه 
يک واجب عمومي است و بیش از همه مخاطب 
امر و نهي در جامعه اس��لامي مسئولان هستند، 
برخي در طول انقلاب فک��ر كردند مخاطب امر 

به معروف و نهي از منکر فقط مردم كوچه و بازار 
هستند و مس��ئولان بايد آن بالا بنشینند و فقط 
مردم هستند كه نیاز به ارش��اد دارند در صورتي 
كه مسئولان بیش از مردم نیازمند تذكر هستند و 
لازم است مردم در قبال خطا و انحراف آنها واكنش 
نشان دهند. ده نمکي سخنان اخیر رهبر معظم 
انقلاب در به كار بردن عبارت آتش به اختیار براي 
دانشجويان را عیان ترين فراخوان پیشوا و امام امت 
مي داند؛ فراخواني كه به گفته كارگردان اخراجي ها 
اگر پیش از اين قدري احتیاط آمیز بیان مي شد در 
بیانات اخیر رهبري اين احتیاط كنار گذاش��ته 
شده، چراكه ايشان اخلال در مراكز فرهنگي را در 
شرايط بدي تشخیص داده اند. احساس رهبري 
اين اس��ت كه دس��تگاه هاي فرهنگي در انجام 
مس��ئولیت هاي خود به نوعي كوتاهي مي كنند. 
وي به بیانات بیش از 20 سال پیش رهبر معظم 
انقلاب كه در سال 75 درباره خواص و عوام ايراد 
شد، اشاره كرد و توضیح داد: دانشجويان و طلاب 
جزو خواص جامعه محسوب مي شوند و طبیعي 
است كه نسبت به عوام جامعه از درك، بصیرت و 
شناخت بهتري برخوردار هستند و مي توانند به 
درك دقیق و صحیحي از عبارت آتش به اختیار 

در بیانات رهبر انقلاب نائل شوند. 
  امام امت حجت را بر جوانان تمام کردند 

جمال ش��ورجه، كارگردان س��ینما در اين باره به 
»جوان« گفت: رهبر معظم انقلاب با عبارت »آتش 
به اختی��ار« حجت را بر مؤمن��ان و انقلابي ها تمام 
كردند، هر جا كه جلوي حركت هاي انقلابي س��د 
مي شود نبايد ساكت بود و بايد آرمان هاي انقلاب 
را از مسئولان مطالبه كرد، چند سال است كه رهبر 
معظم انقلاب درباره نفوذي ها هش��دار مي دهند. 
نفوذ به يکي از اركان سیاسي كشور نشان مي دهد 
كه سخنان رهبر معظم انقلاب جدي گرفته نشد. 
روحیه غیرانقلابي برخي مسئولان مي تواند منجر به 
حوادث تلخ تري در جامعه شود. بايد جلوي اين نفوذ 
گرفته شود. اگر بنشینیم به هواي مذاكره هم سرمان 
كلاه مي رود و هم وقت م��ان را تلف مي كنیم و هم 
دودستگي در جامعه ايجاد مي شود. اگر قرار است 
مذاكره هم بکنیم بايد با دست پر و روحیه انقلابي به 
عرصه برويم نه با روحیه از پیش بازنده و نه با روحیه 
بزدلانه، برخي هنوز سرش��ان را زير ب��رف برجام 

كرده اند و نمي بینند كه چه اتفاقي افتاده است. 
اين سینماگر اضافه كرد: »آتش به اختیار« يعني 
به پاره اي از مسئولان ديگر امیدي نیست، آتش به 
اختیار يعني داعش نبايد در منطقه امنیت داشته 
باشد، بايد از موش��ک هاي خاك خورده استفاده 
كرد و به گفته سردار مقتدر سپاه، سردار سلامي 
هزاران برابر بیشتر بر مزدوران و نفوذي ها خسارت 
وارد كرد تا جرئت آتش افروزي همچون واقعه تلخ 
12 رمضان را نداشته باشند، امام امت حجت را بر 

همه نیروهاي انقلابي در سراسر كشور تمام كرد. 
ش��ورجه در ادامه تأكید كرد: »آتش به اختیار« 
يعني ش��ورجه اگر مي بیند مس��ئولان سیما در 
خصوص سريال موسي كلیم الله مماشات مي كنند 
و كم كاري نش��ان مي دهند دس��ت روي دست 
نگذارد، تمام ملت بايد به فرموده مولوي امام امت 
چشم و گوش شان اطلاعاتي و عملیاتي شود و همه 
مردم خود را سرباز هوشیار و بیدار نظام بدانند و 
هیچ نیروي نفوذي خود را از ديد عقاب گونه ملت 

و جوان هاي انقلابي در امان نداند.

گزارش »جوان« درباره »آتش به اختيار« در سخنان رهبر معظم انقلاب 

آتشبهاختياریعنیارتقایانقلابیگری
ازسطححاکميتبهقلهمردمی

کارگردان فيلم ماجراي نيمروز
مهدويان: موضوع »ماجراي نيمروز« 

همچنان زنده است

   معين منصوري نژاد
پس از حمله تروريستي روز چهارشنبه به مجلس شوراي اسلامي 
و مرقد امام خمیني برخي از كاربران شبکه هاي اجتماعي اقدام 
به انتش��ار تصاوير مربوط به اين حادثه با لوگوي فیلم ماجراي 
نیمروز كردند و چند روزنامه ه��م از تیتر »ماجراي نیمروز« در 
صفحه اول خود استفاده كردند و اين حملات را با موضوع بهترين 
فیلم جشنواره فجر سال گذشته مقايسه كردند. محمدحسین 
مهدويان، كارگردان »ماجراي نیمروز« به  اي سینما مي گويد كه 
حملات تروريستي ديروز شباهت بسیاري به تحقیقاتي داشته 

كه او در زمان ساخت آخرين ساخته اش انجام داده بود. 
مهدويان درباره اين مقايس��ه ادامه مي دهد: »برخلاف بسیاري 
از دوستان كه مي گفتند موضوع فیلم ماجراي نیمروز قديمي و 
كهنه است، اتفاقات روز گذشته نشان داد كه موضوع »ماجراي 
نیمروز« همچنان زنده است. براي من بسیار جالب است كه فیلم 
ماجراي نیمروز توانس��ته روي جامعه تأثیر بگذارد و به مسائل 
جاري مملکت پیوند بخورد. من معتقدم كه بسیاري از فیلم هاي 
سینماي ايران كه به ظاهر سراغ سوژه هاي روز جامعه مي روند 

اصلًا به روز نیستند!«
در نشس��ت خبري »ماجراي نیمروز« در جش��نواره فیلم فجر، 
محمدحس��ین مهدويان اعلام كرد كه براي س��اخت اين فیلم 
تحقیقات بسیاري انجام داده و تصاوير و فیلم هاي مستند زيادي 

در مورد حملات تروريستي دهه 60 ديده است. 
با توجه به اين گفته ها از مهدويان پرس��یديم كه تصاويري كه 
از حمله روز گذش��ته تهران ديده، چقدر به تحقیقاتي كه او در 
زمان ساخت »ماجراي نیمروز« انجام داده بود، شباهت داشته 
است؟ او در پاس��خ مي گويد: »فیلم ها و تصاويري كه از حملات 
ديروز منتشر شد، شباهت بسیار زيادي به تحقیقات ما در زمان 
ساخت »ماجراي نیمروز« داشت و وقتي كه من اخبار روز گذشته 
را دنبال مي كردم، بس��یاري از آن لحظ��ات را درك مي كردم و 
بسیاري از آن لحظات منطبق با تحقیقاتي بود كه من در زمان 

ساخت »ماجراي نیمروز« انجام داده بودم.«
كارگردان »ايس��تاده در غبار« كه روز گذش��ته هم در صفحه 
اينستاگرامش همبستگي و اتحاد خود را با مردم ايران در برابر 
تجاوز دشمنان خارجي اعلام كرده بود، در پايان صحبت هايش 
تأكید مي كند: »ما از روز گذشته خیلي تلاش كرديم كه بگويیم 
اين اتفاقات تأثیري روي مردم ايران نداشته و ما در كنار يکديگر 
همبستگي خود را ثابت مي كنیم، اما واقعاً بر دل من نمي نشیند 
كه چهره امن كشور ما خدشه دار ش��ود، چون ما در طول تاريخ 
شهداي بس��یاري براي حفظ امنیت خود در جنگ تحمیلي و 
خیابان ها داده ايم. ما براي اينکه امنیت ايران پايدار بماند، بیش 
از 250 هزار ش��هید جنگ، انرژي هسته اي و مدافع حرم داديم 
و برنمي تابیم كه زخم كوچکي بر امنیت كش��ورمان بیفتد. من 
امیدوارم كه اين اتفاق تنها يک حادثه بوده باشد و ما همچنان در 

امن ترين كشور جهان به زندگي خود ادامه دهیم.«

 واکنش فرهاد قائميان
به حادثه تروريستي تهران

امروز همه ما مدافعان حرميم 
فرهاد قائمي�ان، بازيگر س�ينما و تلويزيون در يادداش�تي 
به حادث�ه روز چهارش�نبه در ته�ران واکنش نش�ان داد.

بازيگر فیلم باديگارد درباره حادثه تروريس��تي تهران نوشت: ما 
تشهد را با هم در كنار مردم س��رزمیني اقامه مي كنیم كه ثبات 
صلابت شان متجاوزان زمان را سال ها پیش از خاك سرزمین شان 
رانده بود. ما همه در كنار همیم تا خدا را با عشق بخوانیم، نه ترور.  
نس��ل من ترورهاي دهه 60 را از ياد نبرده. نسل من روزهايي را 
كه قرين شده بود با رشادت همت ها، باكري ها، صیادها، برزگرها، 

يسري ها، جدي ها و ذاكرها و... به ياد دارد. 
ما رش��ادت را از اين دلاوران آموخته ايم و امروز همه ما پاسدار 
حريم وطن و مدافعان حرمیم. اما هنوز هستیم و هنوز حماسه 
خلق مي كنیم. ما هنوز پاي نظام و مملکت و امنیت و آرامش مان 
ايستاده ايم و چه ساده لوحند نانجیب هايي كه خیال مي كنند با 

اين ترقه بازي ها مي توانند ما را بترسانند يا به عقب برانند.

    خبر

حکمت10 
مْ   خَالطُِوا النَّاسَ مُخَالطََ�هً إِنْ مِتُّ
مَعَهَا بکََ�وْا عَلَيْکُمْ وَ إِنْ عِشْ�تُمْ 

وا إلِيَْکُمْ.  حَنُّ
 با مردم آن گونه معاشرت كنید كه 
اگر مْرديد بر شما اشک ريزند و اگر 
زنده مانديد، با اش��تیاق سوى شما 

آيند.

    دریچه

 گفت و گوي »جوان« با عرفان کوچاري
عکاسي که 2 عکسش از حادثه تروريستي تهران خبرساز شد

دوربين من تفنگ من است

    یادداشت    کامران شرفشاهي*


